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مسابقه اعلام آمار خروج ارز از کشور!
 بر اساس آمار بانک مرکزی در 9 ماهه اول 14میلیارد دلار خروج سرمایه داشته ایم 

اما عبده تبریزی اعلام کرده است که در سال 96، 41میلیارد دلار ارز از کشور خارج شده است هواپیماهاي برجامي بر باد رفت  
بال های برجام هم شکست    

مدیرعامل شرکت بوئینگ از تعویق تحویل اولین فروند از هواپیماهاي 
برجامي به ایران خبر داد. و سرنوشت قراردادهاي خطوط هواپیمایي 
کش�ورمان با ایرباس نیز همچن�ان در هاله اي از ابهام اس�ت. مجوز 
فروش هواپیما که از س�وي دفتر کنترل سرمایه هاي خارجي امریكا 
یا همان اوفک صادره شده، تنها تا سال 2020 اعتبار دارد. موضوعي 
که با توجه به احتمال خروج امریكا از برج�ام، مي تواند از هم اکنون 
پرونده قراردادهاي ایران را ب�ا کمپاني هاي ایرباس و بوئینگ ببندد. 
شايد سال 95 را بتوان دوران رؤياپردازي ش��ركت هاي هواپيمايي ايران 
دانست. دوره اي كه تحت تأثير توافق برجام، شركت هاي هواپيمايي ايران 
قراردادهاي مختلفي را با دو غول هواپيما سازي دنيا يعني ايرباس و بوئينگ 
به امضا رساندند. براساس اين قراردادها شركت ايران اير 100فروند انواع 
ايرباس را به اين كمپاني اروپايي س��فارش داد و متعاق��ب آن نيز قرارداد 
خريد 80فروند بوئين��گ را با كمپاني امريكايي بوئينگ به امضا رس��اند. 
قراردادهايي كه با آب و تاب فراوان در رسانه هاي داخلي بازتاب داده شد و 

آن را »دستاورد بزرگ برجام« خطاب كردند. 
مشكلات در مسير نوس��ازي ناوگان هوايي ايران از همان زمان عقد اين 
قراردادها آغاز شد. جايي كه شركت هاي توليدكننده مجبور بودند براي 
فروش هواپيما موافقت دفتر كنترل سرمايه هاي خارجي امريكا يا همان 
اوفك را اخذ كنند. اين دفتر به صراحت عنوان كرده بود هر هواپيمايي كه 
حداقل 10درصد از قطعات آن ساخت شركت هاي امريكايي باشد، براي 
صادرات به ايران بايد مجوز اين دفتر را اخذ كند. اما اين تنها مشكل نبود، 
مشكل بزرگ تر موضوع تأمين مالي اين قراردادهاست؛ چراكه ايران پس 
از برجام چش��م اميد به رفع محدوديت هاي بانكي خود دوخته بود. اين 
محدوديت ها تا به امروز ادامه داشت و همين موضوع باعث شد كه ايران 
نتواند فاينانسر براي اين قراردادهای كلان پيدا كند. اين در حالي است كه 
هر ايرلاين در هر كشوري كه باشد، موظف است پيش از آغاز توليد هواپيما، 
پرداخت هاي پيش سفارش را بپردازد تا عملًا توليد هواپيما آغاز شود و به 
نظر مي رسد شركت ايرباس به دليل عدم معرفي فاينانسر از سوي ايران، 
هنوز توليد سفارشات ايران را آغاز نكرده اس��ت. علاوه بر اين در دوره اي 
نيز برخي رسانه ها مدعي شدند كه شركت ايرباس به دليل عدم پرداخت 
پيش س��فارش از س��وي ايران قصد فروش هواپيماهاي ايران اير را دارد. 
گفتني است، تنها عملكرد ايران در اين خصوص، خريد نقدي سه فروند 
ايرباس و 10فروند هواپيماي كوتاه برد ATR بوده كه عملًا تأثير چنداني 

در بهبود وضعيت ناوگان هوايي ايران نداشته است. 
حالا همين تعلل ايران براي تأمين مالي باعث شده كه دنيس مويلنبورگ، 
مديرعامل ش��ركت بوئينگ رس��ماً اعلام كند كه تحوي��ل هواپيماهاي 
بوئينگ777 به ايران كه قرار بود در ارديبهشت سال جاري اتفاق بيفتد، 
به سال 2019 موكول شود. وي تأكيد كرده است اين شركت خريداران 
ديگري براي اين هواپيماها دارند. هرچند مدير شركت بوئينگ اشاره اي 
به هويت اين خريداران جايگزين نكرده، اما اين شركت امريكايي قبلًا يك 
قرارداد بزرگ با امارات به مبلغ 15/1ميليارد دلار منعقد كرده است. از اين 
رو به نظر مي  رسد، شركت هواپيماسازي بوئينگ براي آمادگي جهت به 
حداقل رساندن تبعات خروج قريب الوقوع امريكا از توافق هسته اي ايران، 
قراردادهايي را با خريداران ديگر از جمله كشورهاي رقيب ايران در منطقه 
حاش��يه خليج فارس به امضا رس��انده تا بتواند زيان لغو احتمالي قرارداد 

17ميليارد دلاري اش را با تهران كاهش دهد. 
همچنين براساس همين مشكل بود كه دي ماه سال گذشته جان ليهاي، 
مدير ارشد فروش شركت هواپيماسازي ايرباس موضعي مشابه مديرعامل 
بوئينگ گرفت و با اشاره به قرارداد تحويل 100فروند هواپيماي ايرباس به 
ايران اير گفت: تحويل اين تعداد هواپيما در قراردادهاي صورت گرفته انجام 
خواهد شد، اما نه طبق همان زمان مقرر، بلكه ممكن است تحويل با تأخير 
باشد. وي سپس به صراحت به وجود مشكل در تأمين مالي توليد هواپيماها 
توسط ايران اشاره كرد و گفت: ما بايد دقت ويژه اي به فاينانس اين قرارداد 
هم داشته باشيم كه مشكلي براي طرفين قرارداد پيش نيايد و ايران هم 
موظف خواهد بود، پرداخت هاي پيش سفارش مقرر شده در قراردادها را 
بپردازد. جالب آنجا بود كه همزمان با عقد قرارداد خريد هواپيما از ايرباس و 
بوئينگ توسط شركت هاي ايراني، برخي منابع داخلي در ادعايي كه بيشتر 
شبيه يك شوخي بود، ادعا كردند كه خود ايرباس و بوئينگ فاينانس تعداد 
زيادي از هواپيماها را بر عهده گرفته اند. ادعاي��ي كه هيچ گاه به واقعيت 

نزديك نشد، اما بسياري در داخل به اين وعده دلخوش كردند. 
    چرخش شرکت ها

برخي ش��ركت هاي هواپيمايي داخلي كه قرارداده��اي خريد هواپيما را 
با بوئينگ امضا كرده ان��د، از هم اكنون با درك فضايي كه قرار اس��ت در 
آينده رخ دهد و بر سرنوش��ت ناوگان تحويلي آنان تأثير بگذارد، طي يك 
چرخش رسمي به سمت هواپيماهاي ش��رقي رفتند و قراردادي را براي 
خريد سوخوي سوپرجت 100روسي به امضا رساندند؛ قراردادي كه نشان 

مي دهد آنان رسماً قيد دريافت هواپيما را از امريكا زده اند. 
بر اين اساس، روز پنج ش��نبه خبري منتشر ش��د كه دو شركت آسمان 
و ايران اير تور در حاشيه نمايش��گاه هوايي تركيه هر كدام قرارداد خريد 
20فروند هواپيماي س��وخوي سوپرجت 100روس��ي با مقامات روسي 
به امضا رس��انده اند. علاوه بر اين، اخبار ديگري نيز ش��نيده مي شود كه 
ش��ركت هاي ديگر نيز در حال نهايي كردن خريد هواپيما از شركت هاي 
امبرائر برزيل و بمبارديه كانادا هستند. با اين حال مردم از ياد نمي برند كه 
نكته ابهام آميز اين است كه شركت هاي بزرگ هواپيمايي ايران تا چه زماني 

چشم انتظار دريافت سفارش هاي خود باقي خواهند ماند؟

اع�لام  مس�ابقه  گذش�ته  م�اه  ی�ک  در 
آمارخ�روج س�رمایه در کش�ور راه افت�اد. 
ب�ه نح�وی ک�ه تاکن�ون 14،30و41میلی�ارد 
دلار از س�وی کارشناس�ان، مراجع رس�می و 
نماین�دگان مجل�س اع�لام ش�ده اس�ت.

مش��اور وزير و كارش��ناس مديري��ت مالي حامي 
دولت از خروج 41ميليارد دلار س��رمايه در سال 
96 خبر داد كه اگر اين آمار درست باشد، براساس 
نماگرهاي بانك مركزي تنها در سه ماهه آخر سال 
حدود 27ميليارد دلار ارز از كش��ور خارج ش��ده 
اس��ت.  عبده تبريزي همچنين از ناكارآمدي طرح 
دولت براي يكسان سازي نرخ ارز خبر داد و با تأييد 
گزارش  هاي  روزنامه »جوان« در اين باره افزود: به 
تدريج نرخ دوم ارز خودش را تحميل مي كند و دولت 

مجبور به پذيرش آن خواهد شد. 
حس��ين عبده تبريزي در نشس��ت بررسي بحران 
ارزي كشور با اش��اره به كاهش 19ميليارد دلاري 
خالص حس��اب س��رمايه در س��ال 96 گفت: تراز 
خالص حساب سرمايه در سال 96 منفي 19ميليارد 
دلار بوده است؛ بنابراين اگر رشد 22ميليارد دلاري 
ذخاير ارزي بانك ها را در نظر بگيريم، مي بينيم كه 
در مجموع حدود 41ميليارد دلار ارز در سال 96 از 
كشور خارج شده اس��ت. دولت نگران اين وضعيت 
است و يكي از دلايل اعمال سياست هاي فعلي ارزي 

جلوگيري از خروج سرمايه است. 
   دلیل بحران سال 91 نقدینگي بود 

اين استاد دانش��گاه درخصوص دلايل و ريشه هاي 
بحران ارزي اظهار داشت: ش��وك ارزي سال هاي 
73 و 74 ناشي از سوء مديريت در كنترل بدهي هاي 
ارزي و نقدينگي بوده و بحران سال 78 و 79 كاهش 
درآمدهاي نفتي كه دليل بحران ارزي س��ال 90 و 

91 تحريم ها و نقدينگي بود. 
عبده تبريزي ادام��ه داد: بحران س��ال 96 و 97 از 

چند مسئله تشكيل شده كه يك علت آن، بحران 
نظام بانكي اس��ت. نظام بانكي با عدم تناس��ب در 
دارايي ها و بدهي ها روبه روست و اين تفاوت بسيار 
قابل ملاحظه اس��ت. به طوري كه در صورت هاي 
مالي برخي بانك  ها زيان انباشته چندهزارميليارد 
توماني ثبت شده و اين اتفاق جديدي است كه پيش 
از اين نداشتيم. وي با بيان اينكه خريد ارز از سوي 
مردم تنها به دليل رش��د قيمت ارز نيست، گفت: 
يكي از دلايل ورود مردم به بازار ارز، عدم اطمينان 
از سيستم بانكي اس��ت. عبده تبريزي تأكيد كرد: 
بدون حل مسائل بانك ها نمي توانيم مشكل ارز را 
حل كنيم، زي��را تا نگراني مردم از سيس��تم بانكي 
برطرف نش��ود، تقاضا براي حفظ دارايي ها از بازار 
ارز خارج نخواهد شد. وي گفت: استراتژي از شروع 
كار با مشكل مواجه بود و هم اكنون اگر قيمت سكه 
را بررس��ي كنيد، مي بينيد كه ب��ازار قيمت دلار 4 
هزار و 200 تومان را نپذيرفته است. براساس آمار 
نماگرهاي اقتصادي منتش��ره در بانك مركزي در 
سه ماهه سوم س��ال 96، تراز پرداخت ها در بخش 
حساب سرمايه و تغيير در ذخاير بين المللي، خالص 
حساب سرمايه 14ميليارد و 110ميليارد دلار بوده 
است. در 9ماهه سال گذشته حس��اب سرمايه در 
كوتاه مدت منفي 14ميليارد و 324ميليارد تومان 
بود و در بخش بلندمدت مثبت 213ميليون دلار 
بوده است. همچنين تغيير در ذخاير بين المللي هم 
منفي 8ميليارد و 631ميليون دلار درج شده است.  
منفي شدن خالص حساب سرمايه در يك اقتصاد 
بيانگر جريان خروج س��رمايه اس��ت كه براساس 
گزارش  هاي اخي��ر بانك مركزي، اي��ن فرآيند در 
سال 92 تا 95 )به استثناي سال 94( وجود داشته و 

خالص حساب سرمايه منفي بوده است. 
   فرار سرمایه بیش از 30 میلیارد دلار بوده !

پيش از اين نيز رئيس كميسيون اقتصادي مجلس 

ايران با بيان اينكه بي��ش از 30 ميليارد دلار ارز در 
طول ماه هاي پاياني سال 96 از كشور خارج شده، 
گفت: همچنين 20ميلي��ارد دلار ارز هم خارج از 
شبكه بانكي نگهداري مي شود. وقتي چنين وضع 
غيركارشناسي در اقتصاد كشور وجود داشته باشد، 
رفتار غيركارشناسي هم به تبع آن شكل مي گيرد 
و مردم ترغيب به خريد ارز و نگهداري آن مي شوند 
كه اين با عرضه و تقاضاي واقع��ي در اقتصاد ايران 

همخواني ندارد و التهاب را افزايش مي دهد. 
  تناقضات و کدربودن فضاي بانک مرکزي 

به نظر مي رسد، اين آمار متناقض و اختلافات چند 
10ميلياردي بيش از همه فضاي اقتصاد را نگران 
مي كند. در اين باره يك كارشناس اقتصادي با بيان 
اين مطلب افزود: به نظر مي رسد برخلاف ادعاي 
مورد نظر بانك مركزي مبني بر نظارت، صيانت و 
كنترل بازار پولي – مالي كشور در اين باره كوتاهي 
صورت گرفته است. زيرا نمي تواند در مدت كمي 
مانند س��ه ماه تا اين حد خروج ارز صورت بگيرد 
كه در روايت نماينده مجلس بيش از 30ميليارد 
دلار و در روايت عبده تبريزي حدود 27ميليارد 
دلار باش��د! وي ادامه مي دهد: براساس قانون و 
دستورالعمل ها بايد پتروش��يمي ها و فولادي ها 
و س��نگ آهني ها گزارش��ي از فعاليت هاي ارزي 
خود به بانك مركزي ارائه بدهند و در عين حال 
بانك مركزي نيز بايد آن موضوع را دنبال كند كه 
اين حجم اختلاف در خروج ارز از چيس��ت؟ وي 
افزود: احتمالاً خروج 27ميليارد دلار براس��اس 
نماگرهاي بانك مركزي و محاس��به سرانگشتي 
هزينه هاي مهم كش��ور از جمله نياز به واردات و 
حجم ص��ادرات رخ داده و اختلافات به روز يافته 
ناشي از عدم وصول درآمدهاي ارزي است يا اينكه 
اصلًا بقيه درآمدها غيرقابل دسترسي است. ولي 

در سر فصل درآمدها نشسته است!

  دولت دلار 4 هزار و  200تومان را محدود به 
کالاهاي اساسي کند

همچنين مجيد ش��اكري يك كارشناس مديريت 
مالي در نشست بررسي بحران ارزي كشور به تشريح 
مشكلات ارزي كشور پرداخت و گفت:  به دليل عدم 
امكان تأمين همه نيازها با دلار 4 هزار و 200تومان 
بهتر است، دولت دلار 4 هزار و 200 تومان را فقط 

براي كالاهاي اساسي در نظر بگيرد. 
وي در نشست بحران ارزي كشور با اشاره به وضعيت 
ارزي تا قبل از زمس��تان 95 اظهارداشت: تا قبل از 
زمس��تان 95 حدود 50تا 55درص��د از مبادلات 
ارزي كشور از مس��ير دبي انجام مي ش��د و بعد از 
بروز اختلال در روابط بانكي با چين، س��هم دبي به 
70درصد افزايش يافت. وي با بيان اينكه در 15سال 
گذشته نقشه ارزي كشور به همين شكل بوده است، 
افزود: اگر در سال 90 و 91 ايران را از بخش رسمي 
مبادلات ارزي اخراج كردند، به بخش غيررس��مي 
رفت و وقت��ي از اول ژانويه بخش غيررس��مي هم 
در حال حذف اس��ت، حواله از مسير سليمانيه در 
حال انجام است كه البته باز هم از كانال دبي عبور 
مي كند. او گفت: مثلاً وقتي مشكل ارز پتروشيمي ها 
به وجود آم��د، در گام اول گفتند اصالت منبع بايد 
احراز شود كه اين فقط يك بهانه بود. از سال 2008 
به بعد ابوظبي حكمراني مالي خود را گسترش داد و 
در سال 95 اين نظارت كامل شد و به بهانه پولشويي 

حواله هاي ارزي ايران را برگشت زدند. 
وي ادامه داد: در هر حال، اگر از چين به اسم خودمان 
حواله مي زديم به مشكل برمي خورديم و در تركيه 
)البته واردات و صادرات تقريباً همپوش��اني دارد و 
ارزش تركيه اين بود يورو را به درهم تبديل مي كرد( 
با توجه به جملاتي كه بعد از مطرح ش��دن هالك 
بانك و ضراب شد، مشكلات تشديد شد؛ شبكه رضا 
ضراب خيلي مهم بود و كساني بودند از حزب اعتدال 
و توسعه كه پشتيباني مي كردند و صرافي هايي مثل 
الرستماني كه همكاري مي كردند با مشكل مواجه 
شدند. شاكري با بيان اينكه در آن زمان اين اتفاقات 
قابل پيش بيني بود، اما چندان اين تحولات جدي 
گرفته نش��د، گفت: بحث ماليات بر ارزش افزوده 
دبي و امارات موضوع قاب��ل پيش بيني ای  بود. اين 
فرآيند از سخنراني خانم لاگارد در شوراي همكاري 
خليج فارس براي اجراي ماليات بر ارزش افزوده آغاز 

شد و اجراي اين قانون مشخص شده بود. 
   ص�راف و صادرکننده نگران بسته ش�دن 

حساب هایشان توسط خارجي ها هستند
وي درخصوص س��امانه نيما و سپرده گذاري هاي 
ارزي گفت: علتي كه هم اكن��ون صادركننده، ارز 
را به حس��اب كس��ي مي ريزد فقط قيمت نيست؛ 
بلكه به دليل مش��كل دبي و آسياي جنوبي شرقي 
صادركننده و صراف به ش��دت نگران بسته شدن 
حساب هايش��ان هس��تند. بنابراين اگر بخواهيم 
سامانه اي داشته باشيم كه قيمت ها در آن تعيين 
و معامله انجام ش��ود، به نظر مي رسد به نتيجه اي 
نخواهد رسيد. وي گفت: سياست جديد ارزي دولت 
مزيت تعدد حساب ها را از بين مي برد. تا پيش از اين 
به راحتي نمي توانستند حساب ها را تحريم كنند، 
اما با اين كار منابع تجميع مي ش��ود و اين مزيت 
از بين مي رود. وي پيش��نهاد كرد، فعلًا به نظام دو 
نرخي برگرديم تا با تغيير نقشه ارزي كشور بتوانيم 

در طرف عرضه، تعادل را بازار ارز برگردانيم.

مهران  ابراهیمیان
   گزارش   یک

با تک نرخي ش�دن قیمت ارز در هفته هاي اخیر، انحصارگران 
نهاده هاي دامي قیمت ها را گران کردند؛ ب�ه طوري که معاون 
وزیر جهادکش�اورزي خواستار دخالت دس�تگاه هاي نظارتي 
بر ب�ازار نهاده ها و عملك�رد واردکنندگان ش�ده  اس�ت. این 
اظهارات در حالي اس�ت ک�ه انحصارگ�ران نهاده ه�ا افرادي 
سرش�ناس و معروف بوده و به راحتي قابل شناسایي هستند؛ 
ام�ا در پ�اره اي از ملاحظ�ات در دس�تگاه هاي دولت�ي، مانع 
از مقابل�ه با ای�ن س�ودجویان و گردانن�دگان بازار مي ش�ود. 
گفته مي شود، انحصار تشكيل  شده در بازار نهاده هاي صنعت طيور، 
حاصل يك اشتباه مديريتي در دولت اصلاحات براي ساماندهي 
بازار آشفته نهاده هاي دامي بوده و تن به توافقي داده كه با وجود 
گذش��ت دو دهه از اين توافق، هنوز تبعات آن دامن توليد گوشت 

سفيد كشور را فراگرفته است. وي در نشستي با يكي از تجار با اين 
شرط كه او 10سال از اين تاجر حمايت همه جانبه خواهد كرد تا 
بازار نهاده هاي طيور متعادل شود، موافقت كرد و به اين ترتيب اين 

بازار را به او واگذار كرد. 
حال انحصار ش��كل گرفته در صنعت طيور، ه��ر روز كه بخواهد 
مي تواند قيمت دان مرغ و نهاده هاي دامي را بالا و پايين كند، دولت 
نيز همزمان با عنوان حماي��ت از مرغدار و دامدار تلاش مي كند با 
تخصيص ارز مبادله اي قيمت تمام شده واردات را كاهش دهد و به 

نوعي غيرمستقيم از واردكننده نيز حمايت  كند. 
به گزارش »ج��وان«، همزمان با تك نرخي ش��دن ارز و خودداري 
واردكنن��دگان نهاده ه��ا از فروش نه��اده پيش خريد ش��ده، وزير 
جهاد كش��اورزي اعلام كرد كه با موافقت هيئت دولت يارانه ارزي 

400توماني به واردكنندگان نهاده ها و كالاهاي اساسي تخصيص 
مي يابد كه افزايش قيمت نهاده ها و كالاهاي اساسي غيرقانوني بوده 
و تخلف است. به رغم وعده دولت در دو هفته گذشته توزيع و فروش 
نهاده ها محدود و گران شده است و مسئولان دولتي در سايه نبود 
دستگا ه هاي نظارتي در مصاحبه با رسانه از گراني قيمت نهاده ها گله 
و انتقاد و اين اقدام را تخلف عنوان مي كنند، اما دريغ از يك برخورد 
جدي با اين واردكنندگان و سودجويان بازار.  در اين خصوص معاون 
وزير جهادكشاورزي با تأكيد برانحصارگري در خوراك دام و طيور 
از نوس��انات اخير بازار علوفه و انحصار نس��بي در اين بخش انتقاد 
می كند و مي گويد: اگر نهاده هاي توليد سه - چهار ماه گذشته با ارز 
مبادله اي وارد شده، نبايد به قيمت واردات با دلار آزاد فروخته شود 

و دستگاه هاي نظارتي بايد حساس تر شوند.

انتقاد معاون وزیر جهاد از انحصارگري در خوراك دام و طیور 
دستگاه هاي نظارتي بر بازار نهاده ها نظارت كنند

   خبر

جعفر   تكبیري
فرمانده بسیج کارگري تهران بزرگ در گفت و گو با »جوان«: 

تغییر پیوسته مدیریت مشکل بنگاه های 
اقتصادی است 

فرمانده بسیج کارگري تهران بزرگ با 
اشاره به نامگذاري سال جاري از سوي 
مقام معظ�م رهب�ري با عنوان س�ال 
»حمایت از کالاي ایراني« گفت: سازمان 
بسیج کارگري از هیچ گونه تلاشي براي 
تحقق سیاست هاي اقتصاد مقاومتي و 
ش�عار س�ال ج�اري دری�غ نمي کند. 
س��رهنگ پاس��دار وحيد تيموري در گفت وگو با »جوان« با اشاره به 
اينكه از ابتداي انقلاب جامعه كارگري پيوسته در تحقق اهداف انقلاب 
اسلامي مشاركت و حضور جدي داشته است، هفته كارگر را به تمامي 
زحمتكشان عرصه كار و توليد تبريك گفت و برنامه هاي سازمان بسيج 
كارگري تهران بزرگ را براي تحقق سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي و 
حمايت از توليد ايراني تش��ريح كرد. وي اظهار داشت: سازمان بسيج 
كارگري يكي از سازمان هاي قشري سپاه استان تهران است، با جامعه 

هدف كارگري كه بزرگ ترين جامعه نيروي كار كشور مي باشد. 
وي با بيان اينكه جمعي��ت كارگري در تهران بي��ش از 300 هزار نفر 
است، افزود: در تهران بيش از 800شركت وجود دارد كه مي توان در اين 
بنگاه ها پايگاه بسيج ايجاد كرد و هم اكنون در بيش از صدها بنگاه پايگاه 
بسيج كارگري فعال است. اين در حالي است كه 70درصد شركت ها 
و واحدهاي توليدي در غرب تهران و الباقي بنگاه ها نيز در ساير نقاط 
تهران واقع شده است. فرمانده بسيج كارگري تهران بزرگ گفت: به جز 
دو حوزه مشترك خودرويي در حوزه هاي تخصصي چون موادغذايي، 
دارويي، صنايع لبني، نوش��يدني، فلزات، مصالح ساختماني و قطعات 
خودرويي نيز حضور داريم كه از ظرفيت ها و پتانسيل بسيج كارگري 

براي تقويت و رفع مشكلات اين مجموعه ها دريغ نمي كنيم. 
وي اف��زود: از آنجايي كه رهبر معظم انقلاب روي سياس��ت هاي كلي 
اقتصاد مقاومتي و حمايت از توليد ملي و كالاي ايراني تأكيد داشته اند، 
از اين رو بر خود وظيفه مي دانيم كه براي تحقق اين سياست ها و شعارها 
گام هاي جدي و عملياتي برداريم، بدين منظور قرارگاه اقتصاد مقاومتي 
با محوريت حمايت از كالاي ايراني تشكيل شده است و كار گروه هاي 

گفتمان سازي، فرهنگسازي و مطالبه گري ايجاد كرده ايم. 
وي گفت: متأسفانه طي سال هاي گذشته برخي از كارخانه ها با چالش 
ورشكس��تگي روبه رو ش��ده اند يا اينكه به دليل مش��كلات از ظرفيت 
توليد خود كاسته اند، اين در حالي است كه از طريق هم افزايي در بين 
مجموعه هاي پر پتانس��يل بس��يج در بخش هايي چون بسيج ادارات، 
پزشكان، اساتيد دانشگاهي، مهندسان، حقوقدانان، اصناف و... مي تواند 
موانع اقتصادي براي پيشرفت بنگاه ها را شناسي و براي رفع مشكلات 
برنامه عملياتي ارائه كرد تا بتوانيم در حد بضاعت در تحقق شعار سال 
جاري و سياست هاي اقتصاد مقاومتي مثمر ثمر باشيم. وي با اشاره به 
نامگذاري سال جاري از سوي مقام معظم رهبري با عنوان سال حمايت 
از كالاي ايراني گفت: بر همه مردم، فعالان اقتصادي، كارگران عزيز و 
ساير اقشار وظيفه اس��ت كه براي تحقق اين شعار از هيچ گونه تلاشي 

دريغ نكنند. 
فرمانده بس��يج كارگري تهران ب��زرگ گفت: مطالباتي ك��ه فعالان و 
توليدكنندگان اقتصادي از مردم و اش��خاص حقوقي ديگر دارند، اين 
است كه كالاي ايراني مصرف كنند. در مقابل مردم نيز از توليدكنندگان 
و فعالان اقتصادي انتظار دارند تا در قبال هزينه اي كه براي خريد كالاي 
ايراني تقبل مي كنند، كالا و خدمات باكيفيت، گارانتي و خدمات پس از  
فروش دريافت كنند كه توليدكنندگان با كمي همت و دقت به سهولت 
مي توانند با كالاي خارجي هم رقابت كنند. وي ادامه داد: مجموعه هايي 
چون مجلس، دولت، بانك ها، س��ازمان امور مالياتي و بيمه بايد دست 
به دست هم دهند تا فضاي كس��ب و كار در ايران تسهيل شود و موانع 
از سر راه توليد برداشته ش��ود. زيرا همين توليد فعلي كشور ماحصل 
انباشت ساليان سال ثروت كشور است و سرمايه گذاري هاي جديدي 
نيز بايد انجام بگيرد تا چالش اشتغال حل شود. وي يادآور شد: يكي از 
دغدغه هاي امروز توليدكنندگان واردات كالاي غيرضروري مشابه توليد 
داخلي يا قاچاق كالا مي باشد، اين كالاها اجحاف به سرمايه گذاري است 
كه با اعتماد و اطمينان به سياستگذاران اقدام به توليد كرده، حال وقتي 
اين كالاها بخشي از بازار را تصاحب مي كنند، بي شك ضربه به توليد ملي 
است. از اين رو بسيج در راستاي تحقق سياست هاي اقتصاد مقاومتي 
و حمايت از كالاي ايراني و بهبود شرايط اقتصادي و توليد ملي از هيچ 
كوششي دريغ نمي كند و بر خود وظيفه مي بيند كه در حوزه كارگري، 
رسانه، مهندسي، تبليغات، مباحث نظري و عملي براي تحقق اين شعارها 
اقدام و عمل كند. وي افزود: هر چقدر بيكاري در جامعه كاهش يابد به 
همان نسبت معضلات اجتماعي در كش��ور كاهش مي يابد. جواني كه 
بيكار است هر چقدر هم خانواده و پشتوانه مذهبي و مستحكمي داشته 
باشد،اما با دغدغه تشكيل خانواده، عبور از سن ازدواج و پيشرفت روبه رو 
است كه بر همه واجب است براي رفع بيكاري جوانان و تقويت توليد ملي 

با تمام توان در ميدان بهبود فضاي كسب و كار در كشور بيايند. 
سرهنگ تيموري با اشاره به اهميت مديريت در پيشبرد بنگاه ها و واحدهاي 
اقتصادي گفت: در انتخاب و انتصاب مديران بايد خيلي دقت نظر شود، زيرا 
تغييرپيوسته مديران، بنگاه هاي اقتصادي را با مشكل مواجه مي كند اگر 
در انتخاب مديريت براساس شايسته س��الاري و تعهد همراه با تخصص 
عمل كنيم، هيچ وقت مجبور به تغيير پيوس��ته مديريت نخواهيم بود. از 
اين رو بايد براي ثبات اقتصادي هم مدي��ران را صحيح انتخاب كنيم هم 
اينكه براي پياده سازي برنامه هايشان زمان بدهيم. فرمانده بسيج كارگري 
تهران بزرگ گفت: بسيج اين توانايي را دارد تا در بين مجموعه هاي مختلف 
مرتبط با توليد اين هم افزايي را ايجاد كند تا نه تنها شاهد كاهش ظرفيت 
توليد بنگاه هايي كه از ظرفيت پيشرفت برخوردارند نباشيم، بلكه با تقويت 
توليد و اشتغالزايي شعار سال جاري را جامه عمل بپوشانيم. وي گفت: مقام 
معظم رهبري هر سال در دهه ابتدايي ارديبهشت ماه با جامعه كارگري 
صحبت مي كنند تا در ابتداي سال رهنمون ها وتوصيه هايي براي اين قشر 
زحمتكش داشته باشند و با وجودي كه از اول انقلاب خيلي ها تلاش كردند، 
جامعه كارگري را از صف انقلاب جدا كنند و اعتراضات و اعتصابات كارگري 
را در اين حوزه پوشش دهند، اما بحمدالله ناكام ماندند و امروز بدخواهان 
بايد بدانند كه در تهران بزرگ بيش از 600شهيد كارگري، دو تن شهيد 
مدافع حرم و در سطح كشور 14هزار ش��هيد كارگري داريم و بحمدالله 
كارگران و كارفرمايان امروز از بصيرت لازم برخوردارند و س��ازمان بسيج 
كارگري هم افتخار خدمت به يكي از زحمتكش ترين اقشار جامعه را دارد. 
فرمانده بسيج كارگري تهران بزرگ افزود: در تلاشيم تا با مجموعه هايی 
چون خانه كارگر و اتحاديه هاي كارگري با سازمان بسيج هم افزايي داشته 
باشند تا با عنوان يك يد واحده در خدمت مصالح نظام و قشر زحمتكش 
كارگري باشيم. اينگونه نباشد كه بعضي از مجموعه ها با نام كارگري كار 
حزبي و جناحي انجام دهند و اين با شأن و جايگاه رفيع كارگر در تناقض 
اس��ت، زيرا پيامبر اكرم )ص( فرمودند: رحمت بر كارگري كه كار خود را 
محكم انجام دهد و در اس��لام كار و كارگر بس��يار مورد توجه قرار گرفته 
است. س��رهنگ تيموري گفت: در برنامه هاي بسيج كارگري است كه 
براي حمايت از جامعه كارگري طرح هايي چون هميار كارگر يا من با تو 
هستيم را در سطح مدارس اجرا كند و در همين راستا مستندهايي از 
جامعه كارگري و توليد در سطح مديران و كارگراني كه به شكل جهادي 
و بسيجي وار بدون ادعا تلاش مي كنند، تهيه شود و اين زحمتكشان به 
عنوان الگو به مردم معرفي شوند و در عين حال همايش ها، سمينارها 
و نشست هايي را در س��طوح مختلف براي تحقق سياست هاي اقتصاد 
مقاومتي و حمايت از شعار سال جاري يعني حمايت از كالاي ايراني را 

در دستور كار خود داريم.

شرکت تعاوني مسکن مهر30رباط کریم
آگهي دعوت مجمع عمومی عادی )  نوبت دوم(

بدينوسيله از كليه اعضاء محترم ش��ركت تعاوني دعوت مي ش��ود تا در مجمع عمومي عادي نوبت دوم كه راس 
ساعت 14 روزجمعه  مورخ 97/2/20 در محل واقع در جاده ساوه بهارستان انتهای شهرك سرو دشت پايين مسجد 
امام جعفر صادق تشكيل مي گردد حضور بهم رساند. يادآوري مي شود :  در صورتي كه حضور عضوي در مجمع 
عمومي ميسر نباشد مي تواند حق حضور و اعمال راي از سوي خود را به نماينده تام الاختيار خود واگذار نمايد در 
اينصورت هيچ كس نمي تواند نمايندگي بيش از سه عضو را بپذيرد. همچنين برگه هاي نمايندگي مزبور با امضاء 

هيات مديره معتبر خواهد بود.
 دستور جلسه : 1. استماع گزارش هيئت تصفيه   2. رسيدگي و اتخاذ تصميم در خصوص صورتهاي مالي سال95و 

رییس هیئت تصفیه96     ، 3. تمديد مدت ماموريت اعضای هيات تصفيه

اول  رئی�س  نای�ب 
اتحادی�ه مش�اوران   مسكن

املاك با تأکید بر اینكه کاهش نرخ سود تسهیلات 
مسكن موجب رونق معاملات مي شود، گفت: روند 
کاهش نرخ سود تسهیلات مسكن باید ادامه یابد 
و ب�ه رق�م کارم�زد بانک ه�ا نزدی�ک ش�ود. 

حس��ام عقباي��ي در گفت وگ��و ب��ا »ف��ارس« 
درخصوص مصوبه ش��وراي پول و اعتبار براي 
كاهش نرخ سود تس��هيلات مسكن گفت: نرخ 
8 درصدي وام خريد مسكن خوشحالي ندارد؛ 
چرا كه در ش��رايط فعلی بايد سوبس��يد هم به 

خريداران مسكن بدهيم.

نایب رئیس اول اتحادیه املاك  

نرخ 8 درصدي وام خريد مسكن خوشحالي ندارد

هادي  غلامحسیني


